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Аннотация В статье представлен анализ факторов размещения высокотехнологичных производств 
в России на основе изучения их современной территориальной структуры. Целью 
исследования является поиск актуальных факторов размещения для российского 
высокотехнологичного комплекса. Среди задач: обзор тематических исследований и 
формирование списка факторов размещения, характерных для хайтека; картирование 
высокотехнологичных производств России; выявление пространственных 
закономерностей их размещения. Исследование использует методы 
библиографического, регионального и пространственного анализа, применяется метод 
анализа кейсов. Рассмотрен перечень факторов размещения, анализируемых в 
современных работах, определена их релевантность по отношению к 
высокотехнологичным производствам. Описан ряд особенностей целеполагания при 
размещении предприятиями современной России – снижение значимости 
стратегического фактора, рост влияния социально-экономических условий, изменение 
организации промышленности. На основе микроданных отчетности 
высокотехнологичных производств подготовлена карта их размещения и проведено 
описание ключевых ареалов. Подготовлен анализ типичных кейсов специфики 
размещения бизнеса на уровне отдельных муниципалитетов, сформированы выводы о 
главенствующих факторах, определяющих размещение производств. Наиболее 
существенным фактором размещения является влияние агломераций и сопутствующие 
факторы среды, научно-технологической и транспортной инфраструктуры, социально-
экономического развития территорий. Прослеживается сильное влияние «реликтовых» 
производственных площадок, которые становятся основой для новых производств, 
формируют вокруг себя цепочки поставщиков. Важными точками роста стали 
преференциальные зоны – особые экономические зоны, технологические и 
индустриальные парки. Вне основных ареалов хайтека фактором размещения является 
спрос со стороны отраслей локальной специализации. 
 

Abstract 

(summary) 

The article presents an analysis of location factors for high-tech industries in Russia based on 
the study of its actual spatial structure. The aim of the work is to find the most relevant location 
factors for the Russian high-tech complex. Among the tasks of the article: literature review and 
the formation of a list of location factors relevant for high-tech; mapping of high-tech industries 
in Russia based on microdata; identification of spatial patterns of placement of high-tech 
industries. The research is based on the methods of bibliographic, regional, statistical and 
spatial analysis, the study uses the case-study method. The list of location factors analyzed in 
modern works on the topic of location selection is considered and their relevance to high-tech 
industries is determined. Work also describes a number of changes in location choices of 
enterprises in modern Russia in relation to the Soviet ones – among other things, this is a 
decrease in the importance of the strategic factor and an increase in the influence of socio-
economic conditions, a change in the spatial organization of industry. On the basis of 
microdata reportings of high-tech industries, a map of their location at the local level was 
prepared and a description of the key areas of their location was carried out. For each area, an 
analysis of typical cases of the specifics of business location at the level of individual 
municipalities has been prepared. Based on the analysis, conclusions have been drawn about 
the dominant factors determining the placement of production facilities. The most significant 
factor of placement is the influence of agglomerations and related socio-environmental factors, 
scientific, technological and transport infrastructure, socio-economic development of territories. 
There is a strong influence of the “relic” production sites inherited from the USSR – they 
become the basis for new productions, form a chain of suppliers around themselves, creating 
informal clusters. Preferential zones – SEZs, technological and industrial parks, have become 
important points of growth for new high-tech business. Outside of the main areas of high-tech 
placement, the main location factor is the demand from local industries, especially from the oil 
and gas and mining sectors. 
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